



جامعة فلسطين الأهلية Palestine Ahliya University



★ Introduction

★ المقدمة

Palestine Ahliya University (PAU) is a higher education institution. It was established in 2007 to be the beacon of scientific research and pioneer innovation in Bethlehem, where the founders of the university aspired to invest in a project that supports community development, guarantees the development of professional human resource capital in Palestine, and is of maximum service to their homeland.

The University offers educational services to Palestinian and Arab people who meet set admission requirements. The administration aims to achieve high quality education for students. It also strives to keep pace with global standards of technological and scientific development through providing all available modern tools and curricula and by hiring experienced and highly efficient educators.

جامعة فلسطين الأهلية مؤسسة تعليم عالٍ تأسست عام 2007 لتكون منارة علمية وريادية في محافظة بيت لحم، حيث وجد مؤسسو الجامعة أن الاستثمار في التعليم العالي وتوظيف المال في مشروع يساعد في عملية التنمية المجتمعية والحفاظ على رأس المال الوطني داخل فلسطين خدمة حقيقية للوطن. وتقدم الجامعة خدماتها التعليمية لأبناء الشعب العربي الفلسطيني ممن تتوافر فيهم شروط الالتحاق بها. وتسعى إدارة الجامعة بكل جهد واهتمام ومسؤولية إلى تحقيق التعليم النوعي المميز للطلبة، كما أنها تعمل على توفير جميع متطلبات التعليم الحديثة، ومناهج تدريسية مواكبة للتطور العلمي العالمي، وذلك بتوفير هيئة تدريسية ذات كفاءة عالية وخبرة مميزة في التعليم العالى.



Q Location of the University

PAU is located at the top of Dhaher Mountain, one of the most captivating hills in Bethlehem. From the North, it overlooks the Jerusalem hills and Bethlehem, the cradle of Jesus. Westwards, lie the city of Beit-Jala and Al-Doha while southwards lie the Dehaisha Camp and the hills of Artass. From the East, it overlooks Beit Sahour, the scenic rural East with Mt. Herodeon, the famous historic and archeological site.

◊ موقع الجامعة

تقع جامعة فلسطين الأهلية على قمة جبل ظاهر وعلى واحدة من أجمل روابي بيت لحم. وهي تطل من الجهة الشمالية على روابي القدس-أرض الإسراء والمعراج - وعلى مدينة بيت لحم مهد المسيح، عليه السلام. كما تطل من الجهة الغربية على مدينة بيت جالا ومدينة الدوحة، وتطل من الجهة الجنوبية على مخيم الصمود - مخيم الدهيشة - وتلال أرطاس الجنوبية. أما من الجهة الشرقية فتطل على مدينة بيت ساحور، والريف الشرقي الجميل، وعلى جبل هيروديون ذي الموقع التاريخى والأثرى المشهور.



QVision

📭 الرؤية:

Aiming to be an entrepreneurial, smart university, distinguished by higher education. scientific research and knowledge dissemination, in service of the **Palestinian** society and humanity.

«نحو جامعة ريادية ذكية، متميزة في التعليم العالى والبحث العلمى ونشر المعرفة، خدمةً للمجتمع الفلسطينى والإنسانية.»

Mission

الرسالة:

"The university invests in human capital at higher education by offering distinctive academic programs, quality research production, as well as providing entrepreneurial, smart, and stimulating university milieu. It also has governance-driven administrative and financial systems, advanced technologies, sustainable resources and effective community partnerships. In addition, it implements the highest standards of excellence and quality for achieving competitive outcomes that meet the needs and priorities of the community and labor markets locally and world-wide"

"الاستثمار فـــى رأس المــال البشــرى فـــى التعليــم العالي، من خلال تقديم برامج أكاديمية متميزة، وإنتاج بحثى نوعي، وتوفير بيئة جامعية ريادية ذكية محفزة، ونظم إدارية ومالية محوكمة، وتقنيات متقدمة، وموارد مستدامة، وشراكات فاعلة، وتطبيـق أعلـي معاييـر <mark>الت</mark>ميـز والجـودة، لتحقيـق مخرجات تنافسية تلبس الاحتياجات والأولويات المجتمعية وأسواق العمل المحلية والعالمية"

Faculties of the University

The University has seven academic faculties that offer master's programs, bachelor's programs and diploma programs:

🚔 كليات الجامعة

تضم الجامعة سبع كليات أكاديمية، تقدم مجموعة من البرامج لدرجة الماجيستير والبكالوريوس والدبلوم المتوسط:

Faculty of Graduate Studies and Scientific Research Master's Degree

The Faculty of Graduate Studies and Scientific Research seeks to be a leading center in the field of scientific research and graduate studies in conformity with the goals of research and scientific quality criteria. It aims to encourage scientific research in order to deepen the relationship between local community and university. Moreover, it strives to enable the students to master scientific research skills and use talents, abilities and available scientific potentials to solve community problems and issues with innovative methods and means. Finally, the faculty has been established to add value to scientific research among university students in addition to facititating scientific research and publication by faculty and students. The faculty includes the following programs.

- Critical Health Nursing Program
- Physiotherapy Program
- Artificial Intelligence and Data Analytics Program (AIDA)
- Business and Law Program
- Finance and Acounting Program
- Business and Entrepreneurship Praogram
- English Applied Linguistics Program

كلية الدراسات العليا والبحث العلمي العلمي درجة الماجستير

تسعى كلية الدراسات العليا والبحث العلمي لأن تكون مركزاً ريادياً في مجال البحث العلمي والدراسات العليا بما يتلاءم مع أهداف ومعايير الجودة البحثية والعلمية بهدف تشجيع البحث العلمي لترسيخ علاقة الجامعة بالمجتمع المحلي وتمكين منتسبي الجامعة من إتقان مهارات العلمي والاستفادة من المواهب والقدرات والإمكانات العلمية المتاحة لحل قضايا ومشكلات المجتمع بأساليب وطرق ريادية، فقد أنشئت الكلية لجعل البحث العلمي ذو قيمة عليا لدى منتسبي الجامعة بالاضافة الى تيسير عمليات البحث والنشر العلمي لأعضاء هيئات التدريس والطلبة، حيث تشمل الكلية البرامج التالية:

- برنامج تمريض العناية الحثيثة
 - برنامج العلاج الطبيعي
- 🔫 برنامج الذكاء الاصطناعي وتحليل البيانات
 - برنامج قانون الاعمال
 - برنامج المحاسبة والتمويل
 - برنامج الريادة والاعمال
 - برنامج علم اللغة الانجليزية التطبيقي

Faculty of Arts

Bachelor's Degree

The Faculty of Arts offers four academic programs, specialized in Arabic Language and Literature, Applied English Language Islamic Studies and sociology- Social Wrok Track. These four programs prepare students to work in different fields, serve the Palestinian community, provide students with the knowledge and skills that will help them perform their professional tasks effectively, and allow them to contribute to serving the local community. The faculty offers:

- Arabic Language and Literature Program
- Applied English Language Program
- Social Work Program
- Islamic Studies Program

Diploma in Educational Qualification Program

كُلية الآداب درجة البكالوريوس

تُقدم كلية الآداب أربعة برامج أكاديمية متخصصة. حيث تُعدّ هذه البرامج الطلبة للعمل في وظائف مختلفة، تخدم المجتمع الفلسطيني، وتزودهم بمعارف ومهارات تساعدهم على أداء مهامهم الوظيفية بإتقان، والإسهام في خدمة المجتمع المحلى، والتخصصات التالية:

- برنامج اللغة العربية وآدابها
- برنامج اللغة الإنجليزية التطبيقية
 - برنامج الخدمة الإجتماعية
 - برنامج الدراسات الاسلامية
 - برنامج دبلوم التأهيل التربوي

Faculty of Law

Bachelor's Degree

The Faculty of Law was established to offer a bachelor's program in law, supported by modern technical tools needed for theoretical teaching on one hand, and applied learning on the other hand. This program exposes students to rich courses in public and private law focusing on high level courses that the students need to pursue graduate studies in various law disciplines (civil law, administrative law, commercial law, criminal and constitutional law... etc). These specializations are demand by the Palestinian community which can yield lawyers, judges, consultants, security officers, criminal police and investigators. The faculty offers:

جُّے كلية الحقـوق درجة البكالوريوس

تـم إنشـاء كليـة الحقـوق فــى الجامعـة لمنـح درجـة البكالوريـوس فـي القانـون، مدعمـة بالوسـائل التقنيـة الحديثـة اللازمـة للتدريـس النظـري مـن جهـة وبرنامـج تطبيقـی مـن جهـة أخـری مـن اجـل تأهيل الدارسين للحصول على درجة البكالوريوس بعد تلقى مساقات في القانون العام والقانون الخاص منع التركينز على مساقات نوعية يرغب الطالب في دراستها لكي يتأهل لمتابعة دراسته العليا في التخصصات القانونية الدقيقة (القانون المدني، القانون الإداري، القانون التجاري، القانون الجنائــي والدســتوري...آلخ) وهــي مـا يحتــام إليهــا المجتمع الفلسطيني اليوم ومؤسسات السلطة المختلفة وخاصة ضباط الأمن، والشرطة الجنائية والمحققيـن، حيـث أصبحـت دراسـة القانـون شـرطاً أساسياً لتأهيلهم علمياً ومهنياً، وتشمل الكلية البرنامج التالية:



Faculty of Administrative and Financial Sciences

Bachelor's Degree

The Faculty of Administrative and Financial Sciences aims to provide a high-quality scientific and professional environment through attracting the highest competencies in the fields of education, training, and scientific research. This program prepares specialized and professional students who are equipped with knowledge and basic skills to compete in local and international markets, and contribute to community service through the adoption of quality as a principle. This faculty reinforces students basic knowledge in the fields of economics administration, financing, accounting, legal financial transactions, ethics, data analysis, and wise decision making. The faculty offers the following programs:

- Business Administration Program
- Accounting Program
- Financial & Banking Sciences Program
- ➤ Insurance & Risk Management Program
- ► E-commerce and Marketing Program

كلية العلوم الإدارية والمالية درجة البكالوريوس

تسعى كليـة العلـوم الإداريـة والماليـة إلـى توفيـر بيئة علمية ومهنية بجودة عالية في برامجها المختلفة، من خلال استقطاب أعلى الكفَّاءات في مجالات التعليم والتدريب والبحث العلمى، لتأهيلُ طلبة متخصصين ومهنيين متميزين بالمعرفة والمهارات الأساسية التب تأهلهم وتمكنهم من المنافسة في أسواق العمل المحلية والعالمية والمساهمة في خدمة المجتمع من خلال تبنى مبدأ الجودة في تعزيز المعرفة الأساسية للطلبة في مجالات الاقتصاد والإدارة والتمويل والمحاسبة وتعريف الطلبة بالجوانب القانونية للمعاملات المالية واخلاقيات المهنة التبي يجب أن تحكم أوجه النشاط الاقتصادي وتنمية مهارات الطلبة وتزويدهم بالقدرات التي تمكنهم من ت<mark>حليـل البيانـات وترشـيد ا</mark>تخـاذ القـرارات، وتشـمل الكليــة البرامــج التاليــة:

- برنامج إدارة الأعمال
 - برنامج المحاسبة
- برنامج العلوم المالية والمصرفية
 - برنامج التأمين وإدارة المخاطر
- برنامج التجارة والتسويق الدلكتروني

Faculty Of Engineering and Information Technology

Bachelor's Degree

In order to keep up with scientific and technological progress, Palestine Ahliya University established the faculty of Engineering and Information Technology that offers a bachelor's degree in Information Technology. PAU launched many other relevant specializations in response to the demands of economic development in Palestine and worldwide. The faculty offers the following programs:

- Computer Engineering Program
- Intelligent Systems Engineering Program
- Civil Engineering and Building Services
- Information Technology Program
- Multimedia and Digital Production Program

Management Information Systems Program

﴿ كلية الهندسة وتكنولوجيا المعلومات درجة البكالوريوس

من منطلق مواكبة جامعة فلسطين الأهلية للتقدم العلمي والتكنولوجي، فقد أنشأت كلية الهندسة وتكنولوجيا المعلومات لتضم التخصصات ذات العلاقة، لمنح درجة البكالوريوس للعديد من التخصصات من منطلق الاستجابة لمتطلبات التنمية الاقتصادية في فلسطين والعالم، وتشمل الكلية البرامج التالية:

- 🔫 برنامج هندسة الحاسوب
- 🔫 برنامج هندسة النظم الذكية
- 🔫 برنامج الهندسة المدنية وخدمات المباني
 - (IT) برنامج تكنولوجيا المعلومات →
- 🔫 برنامج الوسائط المتعددة والانتاج الرقمي
 - 🔫 برنامج انظمة المعلومات الادارية (MIS)



Faculty of Allied Medical Sciences

Bachelor's Degree

The Palestinian society has suffered for a long time from a shortage in qualified personnel in the fields of medical and health professions. This can be observed in the current conditions of hospitals and health centers, where the lack of qualified staff increases the suffering of the Palestinian citizen, and decreases the ability to follow up on medical conditions. The faculty was established to offer a bachelor's degree in Allied Medical Science. The faculty offers the following programs:

- Medical Imaging- Radiology Program
- Physiotherapy Program
- Clinical Nutrition and Dietetics

Nursing

اً كلية العلوم الطبية المساندة درجة البكالوريوس

لقد عانى المجتمع الفلسطيني طويلاً من نقص الخدمات في مجال المهن الطبية والصحية، بالنظر إلى المستشفيات والمراكز الصحية نجد أنها تفتقر للكوادر المتخصصة في مجال المهن الطبية مما يزيد من معاناة المواطن وعدم متابعة الحالات المرضية وتقديم الخدمات لها بالطريقة الصحيحة لذا أنشئت هذه الكلية لطرح برامج بكالوريوس في العلوم الطبية المساندة، وتشمل الكلية البرامج التالية:

- 🔫 برنامج التصوير الطبي الأشعة
 - برنامج العلاج الطبيعي
 - ◄ التغذية الطبية العلاجية
 - التمريض

Faculty of Applied Professions & Sciences

Diploma Degree

This faculty offers 2-year diploma degrees (72 – 76 credit hours) accredited by the Ministry of Higher Education and Scientific Research. The programs aim at enhancing the professional skills of the students. The faculty offers the following programs:

- Judicial Assistant Program
- Administration and Office Automation Program
- Computerized Accounting Program
- Marketing and Product Management Program
- Media Technology Program
- Community Based RehabilitationSciences Diploma Degree
- Sports Rehabilitation Program
- Mobile Devices Maintenance Program
- Animation & Visual Effects Program
- Solar Energy Program
- Lands & Survey Program
- Web and Smartphone Applications Development Program

الله المهن والعلوم التطبيقية درجة الدبلوم المتوسط

تعنى هذه الكلية ببرامج دبلوم متوسطة بواقع أربعة فصول دراسية (سنتان) بواقع (72-76ساعة) معتمدة يحصل بعدها الطالب على شهادة دبلوم متوسط معتمدة من قبل وزارة التعليم العالي والبحث العلمي، وتهدف هذه البرامج إلى إكساب الطلبة مهارات ومعارف مهنية، وتشمل الكلية البرامج التالية:

- برنامج المساعد العدلي
- برنامج الإدارة وأتمتة المكاتب
 - برنامج المحاسبة التقنية
- برنامج التسويق وإدارة المنتوجات
 - برنامج تكنولوجيا الإعلام
 - 🔫 برنامج التأهيل المجتمعي
 - برنامج التأهيل الرياضي
 - برنامج صيانة الأجهزة المحمولة
 - 🔫 برنامج الطاقة الشمسية
- برنامج الرسوم المتحركة والتأثيرات البصرية
 - 🔫 برنامج الأراضى والمساحة
- برنامج تطوير تطبيقات الويب والهواتف الذكية

Evening Studies

The University offers Law Program during the evening period to grant working professionals the chance to pursue their studies. The classes have been arranged according to a plan that allows students to study away from work pressure, where 12 credit hours are being taught in each semester instead of the 18 hours taught in the morning classes. Therefore, the student is expected to finish his/her degree in 4-5 years.

الدراسات المسائية

تطرح الجامعة برنامج الحقوق في الفترة المسائية من أجل إتاحة الفرصة أمام أبناء هذا الوطن من الموظفين و غير المتفرغين في الفترة الصباحية من أجل تحقيق أمانيهم وتطلعاتهم العلمية لكي يصبحوا كوادر مؤهلة ترفد هذا الوطن بما يحتاجه من تخصصات. مدة الدراسة من أربع إلى خمس سنوات حيث سيكون معدل الساعات المعتمدة للفصل الواحد هي 12 ساعة بحل 18 ساعة معتمدة حتى أن لا يكون الطالب تحت ضغوط دراسية بالإضافة إلى ضغوط العمل وعدم القدرة على التفرغ.



Professional Diploma Programs

The professional diploma programs are practical programs accredited by AQAC and the Ministry of Higher Education and Scientific Research . The programs are offered by the Continuing Education Center which are:

- Professional Diploma in Special Education
- Professional Diploma in English for Professional Purposes
- Professional Diploma in SmartphonesProgramming and Maintenance
- Professional Diploma in Animation
 Production Techniques and Commercial Ads

م برامج الدبلوم المهني المتخصص

برامج خاصة مهنية معتمدة من قبل الهيئة الوطنية للاعتماد والجودة التابعة لـوزارة التعليم العالبي والبحث العلمي، مدتها سنة دراسية كاملة، وتطرح من خلال دائرة التعليم المستمر أو من خلال المراكز المهنية التابعة للجامعة وتشمل التخصصات التالية:

- ◄ الدبلوم المهنى المتخصص في التربية الخاصة
 - → الدبلوم المهني المتخصص في اللغة الإنجليزية لأغراض مهنية
- الدبلوم المهني المتخصص في برمجة وصيانة الهواتف الذكية
- الدبلوم المهني المتخصص في تقنيات صناعة الرسوم المتحركة والإعلانات التجارية



